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Hoge commissaris te Djakarta (Hirschfeld) aan minister van Uniezaken en Overzeese Rijksdelen (Van
Maarseveen), 17 mei 1950

Mede bestemd voor Drees en Stikker.
17 dezer had ik 11 uur eerste bespreking na mijn terugkeer met Hatta. Daarbij heb ik

onmiddellijk ter sprake gebracht Maarseveen 13 hetwelk ik zojuist ontving. Heb Hatta brief over
zelfbeschikkingsrecht aangekondigd, welke brief hem 19 dezer bereiken zal, aangezien ik niet weet
of hij deze de 18de zal lezen. Met inhoud Uw 13 kan ik mij verenigen. Hatta heeft zich uiteraard
over dit onderwerp nog niet uitgelaten. Voorts heb ik met Hatta gesproken over publicatie
Minister voorlichting over schadeclaim die RIS zou indienen en waarover U met mijn 58 en 59
werd geseind. Hatta verklaarde mij dat betreffende onderwerp te weten schadeclaim in geheel niet
in RIS-kabinet besproken en dat dit bericht geheel uit lucht gegrepen. Heb Hatta medegedeeld dat
naar mijn mening dementi Mononutu niet duidelijk genoeg geweest en derhalve aangevuld zal
moeten. Verzocht hem dit met Mononutu opnemen en ik heb hem verklaard dat personeel van
betrokken departement wel zeer onverantwoordelijk optreedt, hetgeen Hatta mij beaamde.
Teneinde alle misverstanden uit wereld te ruimen zou ik U willen suggereren zonder verder
overleg aan de Nederlandse pers mede te delen, dat de HC te Djakarta een verklaring heeft
ontvangen van de RIS-regering waaruit blijkt, dat de mededelingen van de woordvoerder van het
Ministerie van Voorlichting geheel onjuist zijn. De redactie laat ik uiteraard aan U over. Wel
geloof ik dat het gewenst is dat gesproken wordt van de verklaring die de RIS-Regering aan de HC
aflegde zonder dat daarbij de namen worden genoemd.

Vervolgens had ik een gesprek met Hatta over de Nederlandse ambtenaren in Makassar
die gearresteerd zijn. Ik heb hem een schriftelijke nota over dit onderwerp aangeboden, waarvan
U afschrift zal bereiken. Uit deze nota zal U blijken, dat Kawilarang aan Van Straaten onder
andere medegedeeld heeft, dat Ned. ambtenaren gevangen genomen werden omdat zij voorkennis
hadden van de actie van de NIT-Regering zonder de RIS ingelicht te hebben en dat zij NIT
gesteund zouden hebben. Behalve de algemene bezwaren tegen een dergelijke stelling, die ik
schriftelijk aan Hatta uiteenzette, heb ik hem in herinnering gebracht, dat ik hem persoonlijk
indertijd ingelicht had over het standpunt van de Nederlandse autoriteiten, dat Ned. ambtenaren
in NIT-dienst zich buiten het conflict dienden te houden. Ik deelde Hatta mede, dat hij wel
begrepen zou hebben, dat ik mijn standpunt destijds bepaald had nadat mijn vertegenwoordiger in
Makassar door Nederlandse NIT-ambtenaren zou zijn ingelicht, met andere woorden deze
ambtenaren hebben zich volkomen loyaal gedragen. Hatta herinnerde zich mijn uitlatingen van
destijds en ik heb er bij hem met klem op aangedrongen de Nederlandse ambtenaren in vrijheid te
stellen. Hatta zegde toe deze zaak, die herhaaldelijk door Gieben met hem besproken is, nog eens
ter hand te nemen.

Vervolgens heb ik met Hatta uitvoerig besproken de kwestie over eenheidsstaat, waarover
Gieben U ook rapporteerde. Hatta verklaarde mij dat NIT feitelijk reeds als deelstaat opgehouden
heeft te bestaan. NIT-Regering had hem echter verklaard geen bezwaar te hebben in RIS op te
gaan, doch men wilde niet in RI opgaan. Aan verwarring is het toe te schrijven dat bepaalde delen
van Oost-Indonesië voor RI opteren en dat andere delen aan NIT vasthielden. Wat Negara
Sumatera Timur betreft zo nam Mansur tegenover Hatta het standpunt in, dat deze Negara noch
in RI zou mogen opgaan, noch in RIS. Mansur wilde zich niet tegen eenheidsstaat verzetten, doch
dan zou Sumatera Timur moeten opgaan in nieuwe eenheidsstaat, die uit RIS gecreëerd wordt.

19 dezer zal Hatta besprekingen voeren met RI. Hij verklaarde mij, dat PNI thans haar
standpunt veranderd heeft, zodat hij vruchtbare bespreking met RI verwachtte. Hatta voorziet
thans de volgende gang van zaken. Indien besprekingen met RI overeenkomstig zijn wensen
verlopen, zal op korte termijn officiële mededeling gedaan worden, dat besloten is eenheidsstaat te
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vormen. Daarna zal wijziging grondwet RIS aanhangig gemaakt worden in tegenwoordige RIS-
Parlement. Deze wijziging zal de bepaling betreffende eenheidsstaat omvatten, waarbij ook in
locale autonomie zou worden voorzien. RIS-Parlement zal over deze wijziging bij twee-derde
meerderheid moeten besluiten en zodra dit besluit gevallen zal zijn, zal eenheidsstaat officieel
worden afgekondigd. Daarmede verliezen de nog bestaande deelstaten automatisch hun bestaan,
RIS-Kabinet zal dan formeel aftreden en er zal een nieuw Kabinet worden gevormd. Ik heb Hatta
naar aanleiding daarvan nog gevraagd of er dan waarborg bestaat, dat in de periode, waarin zich
deze procedure afspeelt, geen aanval gedaan zal worden tot liquidatie NST. Hatta bevestigde mij,
dat zulks niet in de bedoeling ligt.

Tenslotte heb ik Hatta hedenmorgen in kennis gesteld met de zeer verontrustende
berichten, die binnengekomen zijn over de toestand in Makassar, waar KNIL ernstig beschoten
werd en volgens berichten van waarnemers van de UNCI dit door APRIS geschiedde. Ik heb
Hatta gewezen op de noodzakelijkheid aan dergelijke toestanden onmiddellijk een eind te maken,
omdat ik mij anders genoodzaakt zag over deze zaak onmiddellijk een officiële klacht bij UNCI te
moeten indienen. Hatta stelde mij voor deze zaak om 13.00 uur te bespreken, wanneer een
vergadering zou plaats vinden, waaraan ook de Sultan zou deelnemen.


